
Scénář k nahrávce ze dne 6. 3. 2023 
Petr Pospíchal 

1) Petr Pospíchal se narodil v roce 1960 v Brně. Za socialismu se podílel na samizdatu, podepsal 

Chartu 77 a několikrát z politických důvodů skončil ve vězení. V 80 letech se podílel na založení 

Východoevropské informační agentury. 

„Když jsem zjistil, že nějaká paní tam z Brna jede do Moskvy a je ochotná vzít nějaký vzkaz, a že tam 

jela na nějakou akci či konferenci, tak jsem měl takovej nápad, a zas jsem si vytipoval někoho 

v Moskvě z těch disidentů sovětskejch, komu bych mohl poslat nějakej vzkaz. Tak jsem udělal stejnou 

akci jako s tím Polskem a poslal jsem vzkaz nějakýmu Sašovi Podrabinkovi do Moskvy, disidentovi, 

kterej za sebou měl pár let vězení, pár let vyhnanství. A poslal jsem mu vzkaz ve kterým jsem mu 

navrhl, že bychom mohli zorganizovat takovou jako neoficiální tiskovou agenturu, že bychom si 

vyměňovali informace a publikovali je v samizdatovým prostředí a třeba bychom si vyměňovali 

informace z těch zemí mezi sebou. Prostě jsme to takhle rozjeli, přizval jsem tam teda Petra Úla, Annu 

Šabatovou a ještě dva lidi.“ 

2) Síť této agentury byla velmi rozsáhlá. Propojovala disidenty téměř celého východního bloku. 

„A domluvil jsem s někým ve Varšavě, s někým ve Wroclavi, pak jsem domluvil v Bratislavě, pak jsem 

domluvil s nějakýma maďarama, v Budapešti, ve Slovinsku v Lublani, no a ten Podrabinek měl zase 

obrovskou síť lidí v tom Sovětským Svazu. Takže jsme si takhle vyměňovali informace z toho 

nezávislého prostředí, ale tak jako události politicko-společenský.“ 

3) Jejich práce byla nebezpečná a ilegální. Nemohli proto mít svou vlastní kancelář, a museli 

používat své vlastní byty.  

„To bylo těžký, protože my jsme to technicky nemohli dělat jinak, už jsme samozřejmě byli oprsklí a 

drzí a tak jsme si to nahrávali na telefon, měli jsme to vymyšlený tak, že když někomu ustřihli telefon, 

což se teda stávalo často, tak jsme měli nějaký náhradní čísla. No, tak jsme si takhle volali, a prostě 

jsme nahrávali něčím takovým u toho telefonu, to co povídal tamten a četl ty zprávy že jo, a my jsme 

to museli přeložit, přepsat, a zase jsme to posílali někam. A takhle vlastně jsme fungovali mezi těma 

pěti státy, takovou výměnu informací třeba dvakrát tejdně, tak to už pak jako opravdu byla trošku 

agentura.“ 

4) Přes Východoevropskou informační agenturu měl přístup k informacím z celé Evropy, a to i 

z disentu. Často ho proto zvali jako hosta do vysílaní zahraničních rádiových stanic. 

„A furt mě volávali, ale jako fakt pořád, z nějakýho BBC třeba, z československý redakce, z BBC polský 

redakce, i z ruský redakce, těma jazykama celkem mluvím, a ze Svobodný Evropy, a z Hlasu Ameriky, a 

furt mě z těch rádií večer, já jsem neměl doma telefon, ale prostě jsem jako kdyby úřadoval u jedněch 

známejch každej večer od sedmi třeba do devíti, a volávali mě a chtěli po mě nějaký kratký interview o 

něčem, co se děje. A to bylo pak už tak často, že prostě jsem třikrát, čtyřikrát tejdně dával takový 

nějaký interview.“ 

5) Tato agentura fungovala podobně jako dnešní internet. A díky odhodlání pana Pospíchala sek 

informacím o aktuálním dění dostávali i běžní lidé. 


